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 ما همگناهیم! 
ادامه از صفحه یک

بسیاری از همکاران برای سرمایه گذاری در این پروژه ها ثبت نام می کنند. 
دوست داشتم بدانم کارکنان موسسه تحقیقات جنگلها و مراتع در کدامیک از 
این برجها ثبت نام کرده اند. یادم می آید در زمانی جوانی که من در این باغ 
کار می کردم زمینهای شهرک غرب را به تعاونی آن موسسه دادند و اغلب هم 
الان در آنجا - که منطقه بسیار گرانی است - یا خانه دارند و یا خانه ساختند و 
فروختند. اینکه ما زورمان به گردن کلفتهایی که شهر را به گرداب آلودگی فرو 
برده اند، نمی رسد، یک دلیل دارد و آن اینکه ما همه شریک گردن کلفتهاییم. 
اگر من زورم به سد چم شیر نرسید دلیلش این بود که دولت با نهایت زرنگی 
منافع این سد را با همکاران دانشگاهی گره زده است، با منافع شرکتهای به 
اصلاح مشاوره و اخیرا به اصطلاح دانش بنیان گره زده است. من چگونه می 
توانستم با سد چم شیر مقابله کنم که می دانستم حداقل ۶ نفر از همکاران 
دانشگاهی ما دستشان در گل این پروژه بود. هیچ ظلمی بدتر از این نیست که 
دانشگاه را آنقدر فقیر کنیم که محتاج گدایی در پروژه های اجرایی و یا پست 
و مقام  دولتی شود. به عبارتی ما شده ایم بخشی از این فرایند گردن کلفت 

پروری، ویران سازی سرزمین و خودمان هم آن را باز تولید می کنیم.
ما هنوز نه در آموزش و پرورش و نه در آموزش عالی نتوانستیم در جهت 
مردمی شدن علم قدمهای اساسی برداریم، علمی را ترویج کنیم که در راستای 
منافع جامعه و دنیا باشد. نقش ما در مدرسه و دانشگاه فقط طبقه سازی 
جامعه شده است. ما بیش از آنکه به نتیجه کارمان برای جامعه و ایران فکر 
کنیم، به فکر دستاورد آن برای خودمان و بچه هایمان هستیم. البته که همه 
می دانیم با حکمرانی پر از خطا که قربانی منافع ملی در آن مانند آب خوردن 
است به راحتی نمی توان منافع مملکت را به منافع شخصی ترجیح داد، بیچاره 
ات می کنند. حرف درستی است که "خاورمیانه جایی است که در آن اگر به 
فکر کشورت باشی خانه ات خراب و اگر به فکر خانه ات باشی کشورت را خراب 
می کنی". اگر دانشگاهیان نتوانسته اند به دولتیان بفهمانند که تهران هوا 
ندارد و مردم از آلودگی در حد مرگ قرار دارند این است که ما خودمان در این 
تعاونی ها ثبت نام کرده ایم و به حرف خود باور نداریم. دلیلش آن است که 
حاضر نشدیم خودروی خود را کنار بگذاریم و با دوچرخه و یا وسیله حمل و 
نقل عمومی سر کار بیاییم. اگر الان نمی توانیم جلوی آنهایی را بگیریم که در 
سایه ما خانه می سازند، چون ما هم خانه خود را در سایه دیگران ساخته ایم 

یا داریم می سازیم، ما همگناهیم.

 سخنگوی وزارت خارجه:
منابع آزاد شده در قطر در دسترس ایران است

کنعانی گفت: منابع ارزی آزادشده در دسترس جمهوری اسلامی است و دولت 
می تواند متناوب با نیازهای خود استفاده کند.

به اصحاب  وزارت خارجه   کنعانی سخنگوی  ابتدای نشست خبری  در  وی 
رسانه گفت: بسیار دردناک است که جنایات بی رحمانه رژیم  صهیونیستی علیه 
شهروندان و غیرنظامیان در فلسطین به ویژه زنان و کودکان با شدت  باورنکردنی 
ادامه دارد. وی ادامه داد: صبح خبر هایی منتشر شد مبنی بر اینکه این رژیم یکی 
دیگر از بیمارستان های فعال در غزه به نام بیمارستان کمال عدوان را بمباران کرده 
است که این اقدامات چیزی جز نسل کشی نیست که با ملت مظلوم فلسطین 
همدردی می کنیم.  کنعانی گفت: نقش مستقیم آمریکا در جنایات جنگی علیه 
ملت مظلوم فلسطین قابل توجه است، عملیات طوفان الاقصی علیه اشغالگران 
صهیونیست ثابت کرد که رژیم صهیونیست دارای هیمنه پوشالی است، متاسفانه 
رژیم صهیونیستی در راستای شکست خود در عملیات طوفان الاقصی از هر 
سلاحی استفاده می کند.  سخنگوی دستگاه دیپلماسی بیان کرد: متاسفانه این 
رژیم در پی تلاش برای جبران بخشی از شکست فاحش خود در عملیات طوفان 
الاقصی دست به انتقام گیری از مردم غزه گرفت و کشتار بیش از ۱۶ هزار نفر از 
شهروندان فلسطینی که بیش از ۷۰ درصد کودکان و زنان هستند. دولت آمریکا در 
مقابل این همه کشتار و فجایع به جای اقدام بازدارنده عملا در کنار این رژیم قرار 
گرفت. دور جدید حملات نظامی و تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی علیه غزه بعد از 
توقف کوتاه مدت هفت روزه زمانی آغاز شد که وزیر خارجه آمریکا در تل آویو و در 
اتاق جنگ کابینه رژیم صهیونیستی حضور داشت و این نشان می دهد آمریکا در 
کنار رژیم متجاوز ایستاده است. وی در پاسخ به سوالی درباره دیدار وزیر خارجه 
ایران و عمان گفت: روابط ما با عمان مستحکم و پایدار است این روابط هم در 
موضوعات دو جانبه و هم منطقه تعاملات خوبی با هم دارند. در دیدار های دیشب 
روابط دو جانبه تجاری، سیاسی مورد مشورت قرار گرفت.  کنعانی می گوید هر 
دو کشور تاکید جدی بر رفع محاصره ظالمانه غزه دارند و  دو کشور متفق هستند 
که آنچه در حال انجام است قابل تحمل نیست و معتقدند که جامعه بین المللی 
در این زمینه مسئولیت فوری دارد. دولت عمان نشان داده مواضع عادلانه دارد 
و دو کشور همکاری های خوبی را در این زمینه داشته اند تا تلاش های مضاعف 
در ارتباطات دو کشور تقویت شود. وی افزود: دولت آمریکا نمی تواند واکنش 
گروه های منطقه ای را با اتهام زنی متوجه دیگران کند؛ حمایت آمریکا از اسرائیل 
مخل امنیت منطقه است و گروه ها این عملکرد آمریکا را مد نظر دارند.  کنعانی 
در پاسخ به سوالی درباره اظهارات مدیرکل آژانس انرژی اتمی گفت: انتظار می رود 
که مدیرکل آژانس انرژی اتمی در راستای مسئولیت خود درباره مسائل مختلف 
اظهار نظر کند. براساس برجام تعهدات متقابل بوده است ایران پس از یکسال 
خویشتنداری و عدم واکنش به عدم تعهدات حقوق خود را ذیل برجام اعمال 
کرد و برخی از گام های جبرانی را برداشت. موضوعات مورد نظر ایران در تماس 
تلفنی به بورل تبیین شد اینکه ایران براساس موافقتنامه پادمان به همکاری خود 
با آژانس ادامه می دهد و مبتنی بر مسئولیت پذیری ایران است و برخی دیگر 
نباید با استفاده از نشست های آژانس به دنبال تحقق اهداف سیاسی خود باشند. 
مسئله فلسطین و غزه هم به طور موردی در تماس با بورل مورد تاکید قرار گرفت، 
لازم است اشاره کنم که ایران به مواضع خوب برخی از کشور های اروپایی درباره 
بحران غزه توجه دارد و به آن ها را اهتمام می ورزد.  وی درباره تصویب لایحه ای 
در کنگره آمریکا درباره بلوکه کردن دارایی های ایران گفت: این لایحه برای عملیاتی 
شدن نیازمند تصویب سنای آمریکا و رئیس جمهور این کشور است. دولت آمریکا 
در چارچوب تعهدات بین المللی خود و توافق انجام شده با واسطه ایران در ارتباط 
با منابع ارزی آزاد شده با مشارکت کشور های ثالث موظف و متعهد است و باید 
به مسئولیت های خود پایبند باشد و عمل کند و در این خصوص نیز تضمین های 
لازم را گرفته ایم، برای اینکه ما در تعاملات خود با دولت آمریکا بر مبنای اعتماد 
عمل نمی کنیم و دولت آمریکا در طول سالیان متمادی نشان داده که قابل اعتماد 
نیست و در چارچوب تعهداتی که توافق شده صحبت می کنیم. کنعانی بیان کرد: 
این منابع در دسترس ایران بوده و است و ایران می تواند متناسب با نیاز های 
خود از آن استفاده کند و خواهد کرد. سخنگوی وزارت خارجه، درباره شهادت ۲ 
مستشار ایرانی در سوریه توسط رژیم صهیونیستی بیان کرد: هیچ اقدامی علیه 
ایران، منافع و امنیت ایران و نیرو های مستشاری ما در سوریه بدون واکنش 
نخواهد ماند. آن هایی که اقدام کرده و می کنند قبلا تجربه کرده اند ایران هیچ اقدام 
ضد ایرانی از سوی دشمنان ملت ایران را بی پاسخ نگذاشته و نخواهد گذاشت. 
وی در پاسخ به سوالی درباره سفر رئیس جمهور کوبا به ایران بیان کرد: سفر 
رئیس جمهور کوبا در راستای دعوت رسمی بوده است هیئت مقدماتی وی نیز دو 
روز قبل وارد ایران شد که در ادامه سفر رئیس جمهور به کوبا در خردادماه قبل 
این سفر مجددا انجام شد. روابط ما با کوبا دیرینه و ریشه دار است. ما همواره 
شاهد دیدگاه مترقی دولت کوبا در زمینه های مختلف بوده ایم.  کنعانی درباره 
ادعای سنتکام نیز بیان کرد: پاسخ ما همواره قاطع بوده است ما نیرو های سنتکام 
را نیروی تروریستی تلقی می کنیم که مخل آرامش و ایجاد کننده نا امنی بوده 
است و ادعاهایشان نیز بی اساس و بی ارزش است. ما معتقدیم که آمریکایی ها 
در جایگاه اخلاقی نیستند که دیگران را متهم کنند و مسئول اساسی دو ماه کشتار 
مردم مظلوم فلسطین هستند. گروه های مقاومت برای پاسخ به جنایات جنگی 
رژیم کودک کش نه از ایران دستور می گیرند و نه ما به آن ها دستوری می دهیم و 

واکنش آن ها طبیعی است.

رئیسی در نشست هیات های عالی رتبه ایران و کوبا مطرح کرد

حمایت از فلسطین از اشتراکات برجسته ایران و کوبا است
رئیس جمهور صبح روز دوشنبه در مجموعه 
فرهنگی_تاریخی سعدآباد از »میگل دیاز کانل« 
استقبال  به صورت رسمی  کوبا  رئیس جمهور 

کرد.
به گزارش ایسنا، در این مراسم پس از نواخته 
شدن سرود ملی دو کشور، سران ایران و کوبا 
با ادای احترام به پرچم، از یگان تشریفات سان 

دیدند.
»میگل دیاز کانل« رئیس جمهور کوبا شامگاه 
هیئت  یک  صدر  در   )۱۴۰۲ آذر   ۱۲ )یک شنبه 
عالی رتبه سیاسی و اقتصادی وارد تهران شد . 
پس از سفر »فیدل کاسترو« رئیس جمهور فقید 
کوبا در خرداد ۱۳۸۰، این نخستین سفر رئیس 

جمهور این کشور به ایران است.
از مراسم  صبح دوشنبه )۱۳ آذر ۱۴۰۲( پس 
استقبال رسمی و معارفه هیئت های همراه در 
خصوصی  ملاقات  تهران،  سعدآباد  مجموعه 
روسای دو کشور، نشست مشترک هیئت های 
عالی رتبه و مراسم امضای اسناد و تفاهم نامه های 
آن دو رئیس  از  برگزار می شود. پس  همکاری 
نتایج  جمهور در نشست مطبوعاتی مشترک، 
تشریح  را  فیمابین  رایزنی های  دستاوردهای  و 

خواهند کرد.
سفر  این  جریان  در  کوبا  جمهور  رئیس 
جمهوری  رئیس  با  رسمی  دیدار  بر  علاوه 
اسلامی ایران، دیدارهایی هم با برخی مقامات 
عالی رتبه کشورمان خواهد داشت و از نمایشگاه 
فناورانه  دستاوردهای  آخرین  و  توانمندی ها 
انستیتو  همچنین  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
پاستور که در عرصه های پزشکی و دارویی با کوبا 

همکاری دارد، بازدید خواهد کرد.
قالب  در  رئیسی  ابراهیم  امسال سید  خرداد 
سفر منطقه ای به آمریکای لاتین پس از ۱۲ سال 
به دعوت رسمی همتای کوبایی خود به هاوانا 
سفر کرده بود که در جریان این سفر شش سند 
قضایی،  بخش های  در  همکاری  تفاهم نامه  و 
همکاری های جامع سیاسی، مناسبات گمرکی 
و مشارکت در حوزه فناوری اطلاعات به امضای 

مقامات عالی رتبه دو کشور رسیده بود.
۷ سند و تفاهم نامه همکاری میان ایران و کوبا 

به امضا رسید
و  راهبردی  روابط  تعمیق  مشترک  بیانیه 
دوجانبه میان رئیسی و میگل دیاز کانل امضا 

شد.
اسناد  امضای  مراسم  در  ایسنا،  گزارش  به 
ایران و کوبا،  همکاری میان جمهوری اسلامی 
کانل  دیاز  میگل  و  رئیسی  ابراهیم  سید  دکتر 
بیانیه مشترک تعمیق روابط راهبردی و دوجانبه 

را به امضا رساندند.

همچنین مقامات عالی رتبه ایران و کوبا  در 
تفاهم نامه  و  سند   ۷ جمهور  روسای  حضور 

همکاری امضا کردند.
یادداشت های تفاهم و اسناد همکاری میان 
کوبا در بخش های  و   ایران  اسلامی  جمهوری 
بهداشتی، کشاورزی،  فناوری،  و  علم  مختلف 
توسط  پزشکی  و  ارتباطات  معدن،  و  انرژی 

مقامات دو کشور به امضا رسید.
از سوی معاون علمی و  این اسناد همکاری 
جهادکشاورزی  وزاری  جمهور،  رئیس  فناوری 
وزیر  معاون  و  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  و 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با همتایان 

کوبایی امضا شد.
رئیسی: حمایت از فلسطین از اشتراکات 

برجسته ایران و کوبا است
رئیس جمهور مقابله با نظام سلطه و حمایت از 
حقوق حقه مردم فلسطین را از جمله اشتراکات 
برجسته همه کشورهای مستقل از جمله ایران و 
کوبا و مبتنی بر روابط راهبردی دو کشور برشمرد 
و با اشاره به ظرفیت های گسترده موجود فیمابین 
در بخش های مختلف، تبادل این ظرفیت ها را در 
جهت مقابله با تحریم های آمریکا موثر دانست.

در  رئیسی  ابراهیم  سید  ایسنا،  گزارش  به 
نشست هیات های عالی رتبه جمهوری اسلامی 
ایران و کوبا که پیش از ظهر امروز دوشنبه و در 
جریان برنامه های سفر رئیس جمهور این کشور 
از  خرسندی  ابراز  ضمن  شد،  برگزار  تهران  به 
توسعه بیش از پیش روابط دو کشور و مذاکرات 
موثر فیمابین، سفر آقای »میگل دیاز کانل« به 
ایران را پس از ۲۲ سال، نقطه عطفی در روابط 

دو طرف توصیف کرد.
رئیس جمهور مقابله با نظام سلطه و حمایت 
جمله  از  را  فلسطین  مردم  حقه  حقوق  از 
از  برجسته همه کشورهای مستقل  اشتراکات 
ایران و کوبا و مبتنی  جمله جمهوری اسلامی 
بر روابط راهبردی دو کشور برشمرد و با اشاره 
در  فیمابین  موجود  گسترده  ظرفیت های  به 
بخش های مختلف، تبادل این ظرفیت ها را در 
جهت مقابله با تحریم های آمریکا موثر دانست.

رئیسی در ادامه به همکاری موثر دو کشور 
اشاره  از جمله واکسن کرونا  تولید واکسن  در 
و پیشرفت های چشمگیر کوبا و ایران در زمینه 
علم و فناوری، بیو و نانو تکنولوژی را از جمله 
و  تعاملات  توسعه  برای  مناسب  زمینه های 

همکاری ها میان تهران و هاوانا عنوان کرد.
رئیس جمهور همچنین ضمن اعلام آمادگی 
بخش های  در  کوبا  با  همکاری  و  تعامل  برای 
پزشکی، کشاورزی، معادن و انرژی تاکید کرد: 
امروز منافع دو ملت ایجاب می کند که گام های 

تجربیات  و  ظرفیت ها  تبادل  برای  موثرتری 
برداشته شود.

رئیسی با تاکید بر ضرورت فعال شدن فوری 
پیگیری  برای  کشور  دو  مشترک  کمیسیون 
توسعه  شده،  انجام  تفاهم های  و  مذاکرات 
همکاری های تجاری و اقتصادی تهران و هاوانا را 

در خنثی سازی تحریم ها موثر دانست.
رئیس جمهور همچنین جنایات رژیم غاصب 
و  ناکارآمدی  نشانه  را  غزه  در  صهیونیستی 
ناعادلانه بودن نظام فعلی بین المللی دانست و 
بر ضرورت جایگزینی نظامی عادلانه و مبتنی بر 

خواست ملت های آزاده تاکید کرد.
»میگل دیاز کانل« رئیس جمهور کوبا نیز در 
این نشست، با اشاره به اشتراکات سیاسی دو 
کشور، سفر چند ماه قبل رئیس جمهور ایران به 
کوبا و همچنین دیدارهای دوجانبه انجام شده با 
دکتر رئیسی در حاشیه نشست بریکس و مجمع 
و گسترش  تعمیق  را در  عمومی سازمان ملل 

روابط دو کشور حائز اهمیت دانست.
محکومیت  ضمن  کوبا  جمهور  رئیس 
تحریم های ظالمانه و اقدامات ضدایرانی آمریکا 
انفعال  از  انتقاد شدید  ایران و همچنین  علیه 
قبال  در  بین المللی  سازمان های  بی عملی  و 
نسل کشی صهیونیست ها، بر ضرورت برقراری 

آتش بس فوری در غزه، تامین حقوق فلسطینیان 
و تشکیل کشور فلسطین تأکید کرد.

پیشرفت های  به  ادامه  در  کانل  دیاز  میگل 
و  پزشکی  بخش  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
تکنولوژی اشاره کرد و بر توسعه همکاری ها در 
عرصه های انرژی، کشاورزی و صنعتی به عنوان 
تاکید  روابط دو کشور  ارتقای  برای  زمینه هایی 
در  نوآوری  همچنین  کوبا  جمهور  رئیس  کرد. 
تجارت میان دو کشور را از جمله راهکارهای موثر 
در زمینه دلارزدایی عنوان کرد و تداوم همکاری ها 
در بخش بهداشت و درمان، تولیدات مشترک 
و صادرات محصولات بخش سلامت را خواستار 

شد.
»آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای نوسازی 
»همکاری  کوبا«،  در  انرژی  زیرساخت های 
»اقدام مشترک  زمینه شیلات«،  در  دو کشور 
تبادل  و  فناوری  زیست  حوزه  در  کشور  دو 
»توسعه  زمینه«،  این  در  روز  تکنولوژی های 
»گسترش  فناوری«،  و  علمی  همکاری های 
همکاری ها در زمینه گردشگری با تقویت خطوط 
توانمندی  از  »بهره گیری  و  کشور«  دو  هوایی 
از  آب«  استحصال  و  تصفیه  بخش  در  ایران 
عالی رتبه  هیئت های  مذاکرات  محورهای  دیگر 

جمهوری اسلامی ایران و کوبا بود.

سخن نخست

اخبار

رئیس جمهور مقابله با نظام 
سلطه و حمایت از حقوق 
حقه مردم فلسطین را از 

جمله اشتراکات برجسته همه 
کشورهای مستقل از جمله 

ایران و کوبا و مبتنی بر روابط 
راهبردی دو کشور برشمرد

رئیس قوه قضائیه گفت: زمان زود می گذرد و فرصت ما برای خدمت 
از  تا برخی  باید همه دست به دست هم بدهیم  رسانی کم می شود. 
مسائل، کسری ها و ضعف ها را به سرعت جبران کنیم اجازه و وقت نداریم 

که به حاشیه ها بپردازیم.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
در نشست مشترک مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه که در محل 
برگزاری جلسات علنی مجلس شورای اسلامی در حال برگزاری است، 
اظهار کرد: شیاطین و دشمنان ما به اهداف شان علیه ایران نرسیدند 
برای  نمی نشینند.  آرام  و  زخم خورده هستند  آنها  و شکست خوردند 
و  به همدلی  آمریکا،  بزرگ  به خصوص شیطان  خنثی کردن دشمنان 
همکاری و تلاش بیشتر با روحیه جهادی و بسیجی نیاز داریم. باید مسائل 

را دنبال کنیم و از مسائل اصلی کشور غافل نشویم.
رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: ما امروز یک سلسله عقب ماندگی هایی 
داریم، این که فریاد بزنیم این عقب ماندگی ها تقصیر چه کسی بوده 
اشکالی ندارد اما ما را به جایی نمی رساند. باید دید امروز چطور این کار 
عقب افتاده را جبران کنیم. امروز مشکلاتی در حوزه مسائل اقتصادی 
زود  زمان  داریم،  اجتماعی  تحقق عدالت  و  اجتماعی  و  فرهنگی  و 

می گذرد.
اژه ای خطاب به نمایندگان تصریح کرد: چند ماه دیگر تا پایان دوره شما 
نمانده است من هم نزدیک به نصف دوره مسئولیتم را گذرانده ام، زمان با 

سرعت می گذرد و خدمت رسانی بیشتر از دست ما می رود.
وی اظهار کرد: ما درباره برق نسبت به تولید و مصرف ناترازی داریم، 
این ناترازی در تولید و مصرف گاز هم وجود دارد درباره آب هم مسائل 
جدی داریم که اگر به آن نرسیم مشکلاتی جدی به وجود می آید، درباره 
سوخت مثل بنزین ناترازی است باید کارهایی صورت می گرفته که نشده 
است. حالا آیا باید عزا بگیریم؟ باید همه دست به دست هم داده و پشت 
به پشت هم عقب ماندگی ها را جبران کرده و ارتقاء ببخشیم. دشمن به 
برخی ضعف ها امید بسته که بتواند استفاده کند. باید به نحوی حرکت و 
اقدام کنیم و همه قوا و مردم دست به دست هم بدهیم که بتوانیم برخی 
از مسائل، کسری ها و ضعف ها را به سرعت و نه در درازمدت جبران 

کنیم. اجازه و وقتی نداریم که به حاشیه ها بپردازیم.
رهبر  کرد:  تصریح  امسال  نام گذاری  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 

انقلاب و ولی امر ما یک شخصیتی است که در همه زمینه ها تجربه 
دارد و از کارشناسان نظر می خواهد و مشورت می کند. ایشان شعار سال 
را با حکمت و با تجربه انتخاب کردند ما هم باید در این راستا حرکت 
کنیم، نزدیک به هشت ماه و نیم از ابتدای سال گذشته باید ببینیم که 
برای حمایت از تولید و کاهش تورم چه کرده ایم؟ به خودم نگاه می کنم 
و می پرسم آیا کاری که در توانم بود برای رفع موانع تولید کرده ام؟ من 
از همه ظرفیت هایم برای حمایت از تولید، کشاورزی، تولید، صنعت و 
خدمت مایه نگذاشته ام؛ ما در برخی مسائل اقتصادی مشکلاتی داریم 

که باید آن را حل کنیم.
رئیس قوه قضاییه در ادامه تصریح کرد: باید مجلس شورای اسلامی و 
قوه قضاییه، دولت را کمک کنند به خاطر برخی از این مسائل که بنده 
ذکر کردم مانند کاهش ارزش پول ملی و ناترازی بانک ها و از این دست 

مسائل. امروز عده ای از مردم در فشار هستند.
اژه ای ادامه داد: مردم ما متدین، صبور و انقلابی هستند و زیر بار 
فشارها برای حفظ ارزش ها و نظام خود کمر خم نمی کنند اما ما وظیفه 
داریم برای بهبود شرایط تلاش کنیم. امروز جمع قابل توجهی از مردم از 
لحاظ معیشت، مسکن و امورات روزمره تحت فشار هستند. درست است 
که دشمن فشار آورده و تحریم های ظالمانه ای را وضع کرده است اما بنده 
نیز همواره به همکاران خود می گویم باید نگاه کنیم اگر تحریم و فشار 
دشمن است اما ما قوانینی داریم که قطعا یکی از آنها می تواند گره گشا 

باشد. ما بسیار تکلیف سنگینی برعهده داریم.
وی در ادامه تاکید کرد: با همه کمبودها و اشکالات کدام کشور را پیدا 
می کنیم که عالی ترین مسئولش مثل امام ما و رهبر انقلاب ما باشد تا در 
قعر دریا و فراز آسمان صدای تکبیر آن بلند باشد. نکند ما این فرصت را 

از دست بدهیم.
رئیس قوه قضاییه در ادامه ضمن درخواست استمداد از نمایندگان 
برای حل مشکلات بیان کرد: قوه قضاییه مصمم است که وظایف قانونی 
را انجام دهد زمانی که مجلس شورای اسلامی قانونی وضع می کند و 
مصوبه ای دارد و پس از آن از سوی شورای نگهبان تایید می شود همه ما 

موظف هستیم که آن را اجرا کنیم.
وی اظهار کرد: یکی از مسائلی که همه نمایندگان بر آن اصرار دارند 
تحقق عدالت اجتماعی و مبارزه با فساد و مبارزه با تبعیض و مبارزه با 
دانه درشت هاست. بنده همواره گفته ام اگر مراجعه کننده یک دستگاه 
حکومتی دولتی یا یک موسسه عمومی غیردولتی تخلف داشت ما باید 
به تخلف خود دستگاه جدی تر رسیدگی کنیم. اگر در قوه قضاییه کسی 
تخلف کند ما باید با فردی که در قوه قضاییه تخلف کرده است جدی تر 
برخورد کنیم. شما نمایندگان خیلی قدرت دارید چرا که نظارت در دست 
شماست. انتظار می رود همکاری و هم افزایی بین کمیسیون اصل ۹۰ و 

قوه قضاییه ارتقاء یابد.
وی اضافه کرد: مساله بعدی که ما باید برای آن تلاش کنیم احیای 
حقوق عامه است که در این زمینه از شما کمک می خواهیم هم از لحاظ 
قانونی و هم از لحاظ حمایت معنوی و هم تامین اعتبارات لازم. حقوق 
عامه یک مقوله وسیعی است. هوا امروز چگونه است؟ آیا این آلودگی هوا 
از حقوق عامه به شمار می رود یا نه؟ آیا قوه قضاییه به تنهایی می تواند 
برخورد متناسب با این موضوع داشته باشد یا خیر؟ همه ما از امنیت 
روانی و جسمی می نالیم آیا به تنهایی قوه قضاییه می تواند برای تامین 
امنیت روانی و جسمی جامعه گام بردارد؟ ما نیاز به همکاری و همفکری 

شما داریم.
محسنی اژه ای در ادامه خاطرنشان کرد: سند تحول قضایی سال ۱۴۰۲ 
به پایان می رسد از اول سال به دوستان تاکید کردیم که باید سندی 

متناسب با شرایط روز تنظیم شود و ما نیز خود را بروز کنیم.
رئیس قوه قضائیه گفت: اکنون سال انتخابات است، انتظار می رود در 
سال ۱۴۰۲ یک انتخابات پرشور، با نشاط، دشمن شکن و مایوس کننده 
دشمنان و خوشحال کننده مردم متدین و انقلابی برگزار شود. انتخاباتی که 
در بستری امن و سالم با مشارکت بالا باشد. برگزاری این انتخابات الزاماتی 
دارد، بایدها و نبایدهایی دارد که بخش قابل توجهی از آن به قوا باز 
می گردد. بایدهایی که موجب مشارکت بالا و نشاط مردم و ایجاد فضای 
سالم انتخاباتی می شود را باید احصا کنیم. اگر تاکنون احصا نکرده ایم دیر 

است. اکنون باید با هم افزایی برای آن راهکار پیدا کنیم.
رئیس قوه قضائیه در ادامه بیان کرد: یکی دیگر از مسائلی که در 
خصوص آن گلایه می شود بحث فضای مجازی است ما شورای عالی 

فضای مجازی داریم که سران قوا نیز عضو آن هستند.
رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: این که کاندیداها خصوصیات، برنامه ها و 
وظایف شان را برای مردم تبیین کرده و توضیح دهند خوب است اما نیازی 

نیست انسان برای معرفی خود دیگران را تخریب کند.
وی اضافه کرد: ما باید دست به دست هم داده و کمک کنیم به قول 
معروف حرمت امامزاده را متولی باید نگه دارد که اگر کنترل نشود شرایط 
سخت خواهد شد. برای جلوگیری از فضاسازی که باعث سوء استفاده 
دشمنان و بدخواهان می شود باید شرایط را مراقبت کنیم انتخابات بالاخره 
تمام می شود و ان شاءالله مثل همیشه خوب خواهد بود اما در نهایت 

بداخلاقی ها می ماند و تا بعد از انتخابات هم رسوب می کند.
رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: قطعا دستگاه های مسئول وظایف خود را 
انجام می دهند و مسئولیت ها صورت می گیرد اما این که بگوییم مثلا کسی 
به من بد گفته و باید برخورد شود موضوع دیگری است باید بداخلاقی 

وجود نداشته باشد.
گفت:  او  با  ملاقات  برای  نمایندگان  درخواست  به  اشاره  با  اژه ای 
درخواست ملاقات حضوری زیاد است من واقعا می خواهم با شما و همه 
کارگزاران نظام و مردم ملاقات کنم اما امکان آن وجود ندارد. پس اگر این 
درخواست ها عقب می افتد آن را به معنای بی اعتنایی به مجلس شورای 

اسلامی و نمایندگان تعبیر نکنید.
وی توضیح داد: یک سلسله وظایفی به عهده شخص رئیس قوه قضاییه 
گذاشته شده که امکان تفویض آن هم وجود ندارد از مجلس شورای 
اسلامی درخواست دارم در این باره کمک کند تا اصلاحاتی صورت گیرد. 
یکی از آنها ۴۷۷ است بدان معنا که اگر حکمی خلاف شرع بین باشد 
شخص رئیس قوه قضاییه آن را تشخیص می دهد. در همین یک مورد 
اگر من پرونده را نخوانم و دقت نکنم چطور می توانم تشخیص بدهم. 
نمونه بارز آن پرونده ای بود که خواستم دادنامه را بیاورند، گفتند حدود 
۷۰۰ صفحه است. اگر نخوانم شدنی نیست و اگر به خواندن کسی هم 
اکتفا بکنم ممکن است حقی ضایع شود موردی دیگر مربوط به ماده ۱۵۰ 

آیین نامه اداری است.
رئیس قوه قضائیه در پایان تصریح کرد: از مجلس شورای اسلامی و 
هیات رئیسه مجلس تشکر می کنم. در این سال ها مجلس شورای اسلامی 
بی نهایت کمک کرد همان طور که دولت هم کمک کرد ما با تمام توان به 

دولت و مجلس کمک می کنیم که کمکی به نظام و مردم است.

اژه ای در نشست مشترک با مجلس:
اجازه و وقتی برای پرداختن به حاشیه ها نداریم


